

مجلة حمواأيي للدراسا

36

ISSN 2227-5312

تصدرعن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

- ◄ اتجاهـات الاستراتيجيــة الإسرائيليـة وإيقاعاتها الحركيـة في منطقــة
 الخليج العرب (مقاربة جيوبوليتيكية)
 - «الأزمـــة العربيــة والتســابق نحو التطبيع.. السـيـاقــات والمـــآلات»

ملف العدد العصراق .. حروب وتحديات خارجية مستمرة

تداعيـات الحرب العراقيـة ـ الإيرانيـة على السياسة الخارجية العراقية 1980- 1988 الاستراتيجية الأمريكية في العراق بعد عام 2003 تحديد المعالم العامـة للعقيدة العسكريـة العراقيـة على ضوء المسـتجدات الإقليميـة والدولية بعد دحر داعش



- ◄ الشعبويــة في الولايــات المتحدة الامريكيــة.. إنحسار؟ أم صعـود مؤجّــل؟
 - ◄ التطـرّف والإرهـاب الإلكتروني ـ وموقف القانـون الدولي منهمــا
 - ◄ اقتصاديــات العالــم وتخطّـي جائمــة كورونــــا

تداعيات الحرب الواقية - الإوانية على السياسة الخلجية الواقية ١٩٨٠ - ١٩٨٨

أ. زينب التوميباحثة من الجزائر

المركز الجامعي تمنراست.

toumi356@gmail.com

الملخص:

هذه الورقة العلمية عبارة عن دراسة تتبعت تداعيات الحرب العراقية الإيرانية، حرب الخليج الأولى، أطول الحروب التقليدية في القرن العشرين على السياسة الخارجية العراقية، فبعد قيام الثورة الإسلامية في إيران عام ١٩٧٩، ورفع قادتها شعار تصدير الثورة الذي كان يُقلق الدول العربية المحيطة بإيران، وفي مقدمتها العراق ودول الخليج. وفي المقابل وصول صدام حسين للسلطة في العراق عام ١٩٧٩ خلفا للرئيس أحمد حسن البكر آثار مخاوف إيران، تجددت الخلافات بين الدولتين والتي تعود جذورها إلى أعماق التاريخ، خاض العراق حرباً مدمرة استزفت قدراته المادية والمعنوية دامت ثمانية سنوات خلفت أثار أ سياسية واقتصادية على العراق وإيران، حاولت الدراسة تتبع انعكاسات الحرب العراقية—الإيرانية ١٩٨٠–١٩٨٨م، على السياسة الخارجية العراقية، حيث قسمت الدراسة إلى ثلاثة مباحث عالج المبحث الأول تداعيات الحرب على دور العراق في حركة عدم الانحياز وعلى علاقاته الخارجية بدول الخليج والأردن وسورية، أما المبحث الثاني فتضمن أثر الحرب على الموقف العراقي من العراقية العربي— الصهيوني، كذلك تناولت في المبحث الثالث السياسة الأمريكية تجاه العراق بعد انتهاء الحرب على العراقية العربي واعتمدت الدراسة على المنهج الناريخي الذي يتعقب الحادثة، والمنهج التحليلي لفهم خلفياتها، والوصفي الذي يقدم الإيضاحات والشروح، والمنهج النقدي الذي يوضح خطأ بعض النظريات، وتبقى محاولة والوصفي الذي يقدم الإيضاحات والشروح، والمنهج النقدي الذي يوضح خطأ بعض النظريات، وتبقى محاولة متواضعة، لاستقراء التاربخ، لاستكشاف الآفاق المستقبلية.

للدراسات

REPERCUSSIONS OF THE IRAN-IRAQ WAR ON IRAQI FOREIGN POLICY1980-1988.

ZAINAB AL- TOUMI UNIVERSITY CENTER TAMANRASSET. RESEARCHER FROM ALGERIA

ABSTRACT:

THIS SCIENTIFIC PAPER IS A STUDY THAT TRACED THE REPERCUSSIONS OF THE IRAN-IRAQ WAR, THE FIRST GULF WAR, THE LONGEST TRADITIONAL WARS IN THE TWENTIETH CENTURY ON IRAQI FOREIGN POLICY, AFTER THE ISLAMIC REVOLUTION IN IRAN IN 1979, AND ITS LEADERS RAISED THE SLOGAN OF EXPORTING THE REVOLUTION THAT WORRIED THE ARAB COUNTRIES SURROUNDING IRAN. PROVIDED BY IRAQ AND THE GULF STATES. ON THE OTHER HAND, SADDAM HUSSEIN'S ARRIVAL TO POWER IN IRAQ IN 1979 TO SUCCEED PRESIDENT AHMED HASSAN AL-BAKR, THE EFFECTS OF IRAN'S FEARS, RENEWED DIFFERENCES BETWEEN THE TWO COUNTRIES, WHICH HAVE THEIR ROOTS IN THE DEPTHS OF HISTORY, IRAQ FOUGHT A DEVASTATING WAR THAT DRAINED ITS MATERIAL AND MORAL CAPABILITIES FOR EIGHT YEARS, LEAVING POLITICAL AND ECONOMIC EFFECTS ON IRAQ AND IRAN.

THE STUDY TRIED TO TRACE THE REPERCUSSIONS OF THE 1980–1988 IRAQ-IRAN WAR ON IRAQI FOREIGN POLICY. THE STUDY WAS DIVIDED INTO THREE TOPICS. THE FIRST TOPIC DEALT WITH THE REPERCUSSIONS OF THE WAR ON IRAQ'S ROLE IN THE NON-ALIGNED MOVEMENT AND ON ITS FOREIGN RELATIONS WITH THE GULF COUNTRIES, JORDAN AND SYRIA, WHILE THE SECOND TOPIC INCLUDED THE IMPACT OF THE WAR ON THE IRAQI POSITION ON THE ARAB-ZIONIST CONFLICT. IN THE THIRD TOPIC, I ALSO DEALT WITH THE US POLICY TOWARDS IRAQ AFTER THE END OF THE IRAQ-IRAN 'WAR. WHAT ARE THE MOST IMPORTANT EFFECTS AND REPERCUSSIONS OF THAT WAR ON IRAQ, AND HOW WAS THE US POLICY TOWARDS IRAQ AFTER THE WAR ENDED? THE STUDY RELIED ON THE HISTORICAL METHOD THAT TRACKS THE INCIDENT, THE ANALYTICAL METHOD TO UNDERSTAND ITS BACKGROUNDS, THE DESCRIPTIVE METHOD THAT PROVIDES EXPLANATIONS AND INTERPRETATION, AND THE CRITICAL APPROACH THAT CLARIFIES THE ERROR OF SOME THEORIES, AND REMAINS A MODEST ATTEMPT, TO EXTRAPOLATE HISTORY, TO EXPLORE FUTURE PROSPECTS.

KEY WORDS: FIRST GULF WAR, IRAN, IRAQ, FOREIGN POLICY.

الاستراتيجية الأمريكية في العراق بعد عام ٢٠٠٣

*محمد مجيد حسين باحث من العراق

Mohammedmageed34@gmail.com

الملخص:

يحظى العراق بأهمية كبيرة في الاستراتيجية الأمريكية لعدّة اعتبارات وأبرزها الثروات النفطية والموقع الجغرافي المهم, ويُعد العامل الاقتصادي والعامل السياسي من أهم الأسباب التي أدت الى احتلال العراق, حيث تبنّت الإدارة الأمريكية استراتيجية مفادها إيجاد أوسع جبهة عالمية لمكافحة الإرهاب لتحقيق مصالحها, حيث أعلنت الولايات المتحدة نفسها المسؤولة الوحيدة عن مكافحة الإرهاب, وحددت عدّة مبادئ وقواعد في علاقتها الدولية, وكان أبرز سماتها هي إعلان الحرب الوقائية في أي مكان بالعالم ترى فيه تهديداً لأمنها, واستخدام كافة الوسائل، بما فيها التدخل العسكري في العراق وتغيير الأنظمة السياسية القائمة، منطلقة من مبدأ (من ليس معنا فهو ضدنا).

كان لتبني الإدارة الأمريكية لهذه الاستراتيجية الجديدة دور كبير في دخولها للعراق وانتهاج سياسة جديدة فيه، وذلك لما يمثله من أهمية استراتيجية في الموقع الجغرافي والثروات نفطية، ولذلك قامت الولايات المتحدة الأمريكية، وفق رؤيتها، باحتلال العراق عام ٢٠٠٣, وذلك من أجل تحقيق مصالحها مع مايتلائم مع أهدافها واستراتيجيتها الكونية.

للدراسات

American Strategy in Iraq After 2003

Muhammad Majeed Hussain Researcher From Iraq

Abstract:

Iraq enjoys great importance in the US strategy for several considerations, most notably the oil wealth and the important geographical location, and the economic factor with the political factor are among the most important reasons that led to the occupation of Iraq, as the US administration adopted a strategy to create the widest global front to combat terrorism to achieve its interests, as the United States declared itself the only one responsible for combating terrorism, and it defined several principles and rules in its international relationship, and its most prominent features were the declaration of preventive war anywhere in the world that it perceived as a threat to its security, and the use of all means, including military intervention in Iraq and the change of existing political regimes, based on the principle (Who is not with us, He is against us).

The American administration's adoption of this new strategy had a major role in its entry into Iraq and adopting a new policy in it, because of the strategic importance it represents in the geographical location and the oil wealth. Therefore, the United States of America, according to its vision, occupied Iraq in 2003, in order to achieve its interests with what is compatible with its goals and its global strategy.

اللدراسات -

تحديد المعالم العامة للعقيدة العسكرية العراقية على ضوء المستجدات الإقليمية والدولية بعد دحر داعش

الفريق الركن *حسن سلمان خليفة البيضاني باحث من العراق

*مركز حراب للدراسات والبحوث

الملخص:

العقيدة العسكرية العراقية، كسواها من الثوابت التي تحدد المعالم العامة للدولة العراقية، انتابها الكثير من الضعف والضبابية، حتى بات من الصعب القرار على ان هل هنالك فعلا ما يمكن ان نطلق عليها عقيدة عسكرية عراقية تتناغم مع الدستور والعقيدة السياسية التي رسمت بعد سقوط النظام عام ٢٠٠٣؟ أم ان ما هو مطروح كعقيدة عسكرية لا يرتقي الى هذا المستوى، بل يراوح تحت يافطة العقيدة القتالية او المذهب القتالي للجيش العراقي؟ هذا البحث هو محاولة لرسم معالم ماهية العقيدة العسكرية العراقية، ومحاولة لتحديد الأطر العامة لها، وللعقائد القتالية لأذرع وأفرع القوات المسلحة العراقية التي تبنى وبكل تأكيد على المضمون العام للعقيدة العسكرية المرتكزة بالأساس على العقيدة السياسية التي حددها دستور العراق المختلف عليه هو أيضا. ان افرازات حرب مكافحة الإرهاب، وتداعيات السقوط المربع للموصل وتمدد داعش في ٤٠ بالمائة من الأراضي العراقية في صيف عام ١٠٠٤، وما اعقبه من معارك طاحنة لتحرير الأراضي العراقية من براثن الإرهاب المدعوم دوليا, اثر بشكل واضح وجلي على ركائز ومكونات العقيدة العسكرية العراقية، لذلك فان كل ما يرد ذكره هو محاولة لمحاكاة الواقع المعاش بعيدا عن التنظير والطروحات الاكاديمية الصرفة.

للدراسات

Defining the General Features of the Iraqi Military Doctrine in Light of Regional and International Developments After Defeating ISIS

Lt. Gen. Hassan Salman Khalifa Al-Baidhani

Abstract:

The Iraqi military doctrine, like other constants that define the general features of the Iraqi state, was so weak and vague that it became difficult to decide whether there is really what we can call an Iraqi military doctrine consistent with the constitution and the political doctrine that was drawn after the fall of the regime in 2003 ? Or is what is presented as a military doctrine does not rise to this level, but rather hovers under the banner of the combat doctrine or the fighting doctrine of the Iraqi army? This research is an attempt to outline what the Iraqi military doctrine is, and an attempt to define the general frameworks for it, and for the fighting doctrines of the arms and branches of the Iraqi armed forces that are certainly based on the general content of the military doctrine based primarily on the political doctrine defined by the disputed Iraqi constitution as well.

The repercussions of the anti-terror war, the repercussions of the terrible fall of Mosul and the expansion of ISIS in 40 percent of Iraqi lands in the summer of 2014, and the fierce battles that followed to liberate Iraqi lands from the claws of internationally supported terrorism, obviously and clearly affected the pillars and components of the Iraqi military doctrine. What is mentioned is an attempt to simulate the lived reality away from pure academic theorizing and proposals.

اتجاهات الاستراتيجية الإسرائيلية وإيقاعاتها الحركية في منطقة الخليج العربي (مقاربة جيوبوليتيكية)

*د. فراس عباس هاشم باحث من العراق

Firashashem 48@yahoo.com

الملخص:

تناقش هذه الدراسة أهمية منطقة الخليج العربي الجيوبوليتيكية بالنسبة إلى إسرائيل وذلك لوقوعها في الجوار الجغرافي القريب، فضلاً عن ذلك فإن إسرائيل تسعى لان تظهر دورها ونفوذها المتصاعد في المنطقة، لاسيما بعد التطبيع الإسرائيلي مع الإمارات والبحرين بما تطرحه في الوقت ذاته من وجود عوامل مشتركة في شتى المجالات منها الأمنية والسياسية والاقتصادية. بالإضافة إلى ذلك تحاول الدراسة اكتشاف الظروف التي فرضت التقارب الإسرائيلي الخليجي وتحديد معالم هذه العلاقة أمام تأسيس واقع إقليمي جديد وتحت تأثير الولايات المتحدة. وقد تجلى ذلك في الأسباب التي أوردتها الدراسة المتعلقة بطموحات إسرائيل لان تؤدي دوراً مهما في حماية المصالح الأمريكية من ناحية، ومن جهة أخرى احتواء الفواعل الإقليمية الصاعدة. وفي هذا الإطار استعرضت الدراسة أهم التحديات التي توجه الاستراتيجية الإسرائيلية في المنطقة.

الكلمات المفتاحية :الجيوبوليتيك ،منطقة الخليج العربي، إسرائيل، الإمارات، الولايات المتحدة.

للدراسات

Israeli Strategy Trends and Their Kinetic Rhythms in the Arab Gulf Region (Geopolitical Approach)

Firas Abbas Hashem

Abstract:

This study discusses the importance of the Arab Gulf region of geopolitics for Israel because it is located in the near geographical neighborhood, in addition to that, Israel seeks to show its increasing role and influence in the region, especially after the Israeli normalization with the Emirates and Bahrain, which it proposes at the same time that there are common factors in various fields, including security, political and economic. In addition, the study tries to discover the conditions that imposed the Israeli–Gulf rapprochement and to define the parameters of this relationship in front of establishing a new regional reality under the influence of the United States. This was evident in the reasons cited in the study related to Israel's ambitions to play an important role in protecting American interests, on the one hand, and on the other hand, containing the emerging regional actors. In this context, the study reviewed the most important challenges that faces the Israeli strategy in the region.

Key words: geopolitics, the Arab Gulf region, Israel, the Emirates, the United States.

للدراسات

"الأزمة العربية والتسابق نحو التطبيع ..السياقات والمآلات"

*ماهر لطيف باحث من تونس

capomaher2016@gmail.com

الملخص:

يدرس هذا البحث الدوافع والسياقات التي أدّت إلى إعلان التطبيع الإماراتي - البحريني مع الكيان الإسرائيلي وتداعياته على دول الخليج وإيران وعلى القضية الفلسطينية ككلّ. حيث مثّل هذا الحدث نقطة تحوّل كبيرة في أشكال العلاقات والتحالفات القائمة في منطقة الشرق الأوسط.

وسنسعى في هذا البحث أيضا إلى إثارة جملة من الإشكاليات التيّ سيستدعيها موضوع بحثنا نظريا وعمليا، وبناء عليه نثير الأسئلة الإشكالية التالية:

ماهي سياقات ومآلات التطبيع الإماراتي - البحريني مع الكيان الإسرائيلي؟ ماهي تداعيات هذا التطبيع على القضية الفلسطينية وعلى دول الخليج؟ وكيف أسهم هذا التطبيع في تعميق أزمة الدولة في عالمنا العربي؟ وهل سيُؤدّى ذلك إلى مراجعة الفكر القومي العربي؟

وهي إشكاليات تهدف إلى مُعالجة فرضية بحثية تتعلّق بتداعيات اتفاق التطبيع وارتداداته على منطقة الشرق الأوسط، حيث أنّ هناك قيمة عملية للبحث في الآثار المستقبلية المحتملة لهذا الاعلان، وذلك لنفهم أبعاد القرارات المُتّخذة في الحاضر ولتشخيص التهديدات والفرص وكذلك لاستشراف المستقبل.

وحتى تكتسب المعالجة البحثية جدواها جمعنا بين أطوار منهجية ثلاثة، طور وصفي يهتم باستعراض مجموعة من الأفكار، وآخر تحليلي يتفهم خلفياتها ورهاناتها وما شابها من سجالات، ثم طور نقدي يُبيّن خطأ بعض الأقاوبل والسيناربوهات، وبرصد مفارقتها النظرية والعملية.

الكلمات المفتاحية: التطبيع الإماراتي البحريني مع الكيان الإسرائيلي، القضية الفلسطينية، أزمة الدولة العربية، إيران، دول الخليج، محور المقاومة، ضرورة تجديد الفكر القومي.

The Arab Crisis and the Race Towards Normalization Contexts and Repercussions

Mahir Latif

Researcher From Iraq

Abstract:

This research studies the motives and contexts that led to the announcement of the Emirati-Bahraini normalization agreement with Israel and its repercussions on the Gulf states, Iran, and the Palestinian cause as a whole. As this event represented a major turning point in the forms of relations and alliances existing in the Middle East.

In this research, we will also seek to raise a number of problems that the topic of our research will arouse theoretically and practically, and accordingly we raise the following problematic questions:

What are the contexts and outcomes of the UAE-Bahrain agreement with Israel?

What are the implications of this agreement on the Palestinian issue and on the Gulf states? How did this normalization contribute to deepening the state crisis in our Arab world? Will this lead to a review of Arab nationalist thought?

These are problems aimed at addressing a research hypothesis related to the implications of the normalization agreement and its repercussions on the Middle East region, as there is practical value to research the potential future effects of this announcement, in order to understand the dimensions of the decisions taken in the present, to diagnose threats and opportunities, as well as to anticipate the future.

In order for the research treatment to gain its feasibility, we combined three methodological phases, a descriptive phases concerned with reviewing a set of ideas, and an analytical one that understood their backgrounds, stakes and similar debates, then a critical development that showed the error of some of the sayings and scenarios and monitors their theoretical and practical paradox.

Key words: The Emirati-Bahraini normalization with the Israeli entity, the Palestinian issue, the crisis of the Arab state, Iran, the Gulf states, the axis of resistance, the necessity of renewing national thought.

الشعبوية في الولايات المتحدة الامريكية إنحسار؟ أم صعود مؤجل؟

*حسين عدنان هادي باحث من العراق

* مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية hussein.adnan61@yahoo.com

تأسست الشعبوية بشكل عام على افكار واطروحات عديدة من شأنها ان تضع الشعبوية في خانة الايديولوجيات المعاصرة، ومن هذه الافكار العداء للمؤسسة الديمقراطية والنخبة والاجانب، وهي بذلك تشكل خطراً على النظام السياسي الديمقراطي وقيم الديمقراطية الليبرالية، في الولايات المتحدة على مايبدو ان الخطر أكبر على اعتبار ان الشعبوية كظاهرة بشكل عام بدأت في الولايات المتحدة الامريكية، وتصاعدت في ظل وصول ترامب للبيت الابيض، وعلى هذا الاساس تقع الشعبوية الامريكية في فكرة الطيف السياسي في اقصى اليمين، وتعبر عن توجهات اليمين المتطرف في الولايات المتحدة الامريكية. لذا تُعد الشعبوية في الولايات المتحدة الامريكية الضد النوعى للديمقراطية، وبتعبير أكثر دقة الشعبوية ضد الديمقراطية الليبرالية.

Populism in the United States of America Decline or Deferred Rise

Hussain Adnan Hadi Researcher from Iraq

Researcher at Hammourabi Center for Strategic Studies and Researches

Abstract:

Populism was generally founded on many ideas and thesis that would put populism in the category of contemporary ideologies, such as hostility to the democratic establishment, the elite and foreigners, and thus pose a threat to the democratic political system and the values of liberal democracy, in the United States, the danger seems to be greater considering that populism as a phenomenon in general began in the United States of America, and escalated under Trump's arrival in the White House, and on this basis the American populism is located in the idea of the political spectrum at the extreme right, and expresses the directions of the right extremist in the USA. Populism in the United States of America is therefore a qualitative anti-democratic, more precisely populism against liberal democracy.

التطرف والإرهاب الإلكتروني- وموقف القانون الدولي منهما

* د. أوراد محمد مالك كمونة باحثة من العراق

awradkamon292@gmail.com

الملخص:

شكلت التطورات التكنولوجية في وسائل التواصل الاجتماعي الناجمة عن العولمة معلماً رئيساً في تحولات التنظيمات الإرهابية، وإنتاج انماط جديدة من الإرهابيين والمتطرفين القادرين على التفاعل مع الثورة المعلوماتية والاتصالية. ان معظم الجرائم الإرهابية الإلكترونية مرتبطة بالإنترنت، وهو المسرح المفضل للمتطرفين، فالأول يقتل والثاني يسوغ ويحرض ويجند، والذي جعل الإنترنت وسيلة فعالة كونها سهلة الاستخدام وسريعة الوصول إلى الجمهور ورخيصة الثمن وساحة حرة بلا رقيب على ما يكتب ويشاهد.

ورغم أن الإرهاب الإلكتروني يعد واحداً من التهديدات الكبيرة لأمن المجتمع الدولي، إلا ان التشريعات القانونية الدولية لمواجهة تعتمد على الإطار القانوني لمواجهة الإرهاب والجرائم التكنولوجية عموماً. ولا يوجد موقف دولي واضح ولا ضوابط او سوابق قانونية يمكن الاستناد إليها، أو حتى اتفاقية دولية واضحة شاملة حول الأمن الإلكتروني لتجريم المتطرفين والإرهابيين من مستخدمي وسائل التواصل الأجتماعي.

Extremism and Electronic Terrorism and the Position of International Law towards Them

Dr. Awrad Muhammad Malik Kammoona Researcher From Irag

Abstract:

Technological developments in social media resulting from globalization have been a major feature in the transformation of terrorist organizations, and the production of new types of terrorists and extremists who are able to interact with the information and communication revolution. Most of the terrorist crimes are linked to the Internet, which is the preferred theater for extremists. The first kills, and the second justifies, incites and recruits, which made the Internet an effective means because it is easy to use, quick to reach the public, cheap, and a free space without censorship of what is written and seen. Although cyber terrorism is one of the major threats to the security of the international community, the legal analysis of its international confrontation depends on the legal framework to confront terrorism and technological crimes in general. There is no clear international position, no legal controls or precedents that can be relied upon, or even a clear comprehensive international agreement about cyber security to criminalize extremist and terrorist social media users.

يطلب مستل البحث أو المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

اقتصاديات العالم وتخطى جائحة كورونا

*هبة علي حسين باحثة من العراق

> *باحثة في مركز حمورابي hibaali431@gmail.com

الملخص:

عملت جائحة كورونا على تهديد مؤسسات النظام الدولي التي تعاملت بعدم جدية في بداية ظهور الجائحة، ولذلك قد تعمل هذه الجائحة على اعادة هيكلة النظام الدولي كما قد تؤدي الى تغييرات وتداعيات سياسية واقتصادية واجتماعية ستؤثر على الجميع، وربما سيتمخض عنها عالم مختلف تماما عما هو عليه الآن، فضلاً عن إن فيروس كورونا يهدد بإحداث مضاعفات حادة في الاقتصاد العالمي مما يؤدي الى اقتصاد مريض ومثقل بالديون ، وبالتالي توقف التدفقات النقدية للشركات مما يؤدي الى عجز هذه الشركات عن سداد اقساط الفائدة ، فضلاً عن التداعيات الخطيرة كانخفاض الإنتاج وارتفاع معدلات البطالة والركود الاقتصادي وهو ما بدأت ملامحه في الظهور بانخفاض أسعار النفط إلى مستوى متدن للغاية في بداية الجائحة، مما أدى الى تهديد شركات النفط التي تسعى لسداد ديونها وكذلك الدول المصدرة للنفط التي تعتمد على عوائده في شراء احتياجاتها، كذلك نجد العلاقات الدولية بين الدول قد تتأثر بشكل مع نتيجة جائحة كورونا لاسيما الصين والولايات المتحدة لتي تتنافس من اجل بروزها كقوى مسيطرة على العالم مما قد يؤدي الى رسم خارطة طريق جديدة للعلاقات الدولية، في كل الاحوال فأن التنبؤ بهذه التغيرات لايزال مبكراً خاصة وان الوباء لايزال مستمر ولايعرف وقت التولية، متى يكون.

World Economies and Overcome the Corona Pandemic

Hiba Ali Hussain

Researcher from Iraq

Researcher at Hammourabi Center for Strategic Studies and Researches

Abstract:

The Corona crisis threatened the institutions of the international system that dealt with lightness and non-seriousness at the beginning of the emergence of the crisis, and therefore this pandemic may work to restructure the international system as it may lead to political, economic and social changes and repercussions that will affect everyone, and perhaps a world that is completely different from what it is now. Also, the Corona virus threatens to cause severe complications in the global economy, which leads to a sick and heavily indebted economy, and thus stops the cash flows of companies, which leads to the inability of these companies to pay interest under the part of the companies.

payments, as well as serious repercussions such as low production, high unemployment and economic stagnation, which began its features In the emergence of low oil prices to a very low level at the beginning of the pandemic, threatening oil companies that are seeking to pay off their debts and threatening oil—exporting countries that depend on its revenues to buy their needs, we also find international relations between countries may be affected in a way with the corona pandemic outcome, especially China and the United States, which are competing for their emergence as the dominant powers in the world, which may lead to drawing a new road map for international relations, in any case, the prediction of these changes is still early, especially since the epidemic is still continuing and does not know when it will end.

